

سلسلة التمكين للبرلمانيين الشباب التابعة للاتحاد البرلماني الدولي

تمكين الشباب والمشاركة السياسية

جلسة الإحاطة الثالثة عبر الإنترنت للشباب البرلمانيين

المذكرة التوضيحية

السياق والأساس المنطقي

منذ أكثر من عشر سنوات، اعتمدت البرلمانات الأعضاء في الاتحاد البرلماني الدولي قراراً تاريخياً بشأن مشاركة الشباب في العملية الديمقراطية، أعلنت فيه أن تحقيق ديمقراطية ذات مغزى يتطلب المشاركة الكاملة والفعالة للشباب ومنظمات الشباب في العمليات الديمقراطية على الصعيد المحلي والوطني والإقليمي والدولي.

وعلى الرغم من هذا الالتزام السياسي الواضح، أحرزت البرلمانات تقدماً محدوداً في تنفيذه. ولا يزال مستوى تمثيل الشباب في البرلمان منخفضاً، إذ إن الاتحاد البرلماني الدولي يقيسه بشكل منتظم. ويبلغ من العمر نصف سكان العالم أقل من 30 عاماً، بينما يمثل 2.6 بالمئة فقط من أعضاء البرلمان على مستوى العالم هذه الفئة العمرية. 37 بالمئة من المجالس البرلمانية لا تضم أي برلمانيين شباب دون الـ30 عاماً.

ويعتبر الشباب من بين الأكثر تأثراً بالمسائل الحساسة اليوم، مثل الأثر الاقتصادي لجائحة كوفيد-19، وتغير المناخ والتكنولوجيات الجديدة. ومع ذلك، فهم من بين الأكثر غياباً عن المؤسسات السياسية التي من المفترض أن تمثلهم. ترد حاجة إلى حشد سياسي أكبر بكثير للسماح لمزيد من الشباب بشغل أماكنهم التي يستحقونها على مائدات صنع القرار.

ولمعالجة هذه الفجوة في تمثيل الشباب، أطلق الاتحاد البرلماني الدولي في ربيع العام 2021، حملة أنا أقول نعم للشباب في البرلمان!، داعياً البرلمانات إلى اتخاذ إجراءات لزيادة عدد البرلمانيين من الشباب والشبان. وتدعو الحملة صانعي التغيير إلى مضاعفة جهودهم لتعزيز مشاركة الشباب في البرلمانات في جميع أنحاء العالم.

ولتسليط الضوء على هذه المسائل موضع الاهتمام وحشد البرلمانين الشباب للتوصل إلى حلول من منظور صنع السياسات، ينظم الاتحاد البرلماني الدولي جلسة الإحاطة الثالثة عبر الإنترنت لسلسلة تمكين البرلمانين الشباب بشأن تمكين الشباب والمشاركة السياسية، بمناسبة يوم الشباب الدولي.

الأهداف

تتمثل أهداف الإحاطة عبر الإنترنت بشأن تمكين الشباب والمشاركة السياسية في ما يلي:

- توعية البرلمانين الشباب بشأن تمكين الشباب والمشاركة السياسية؛
- تقييم أوجه التقدم المحرزة والتحديات القائمة في ما يتعلق بتمكين الشباب والمشاركة السياسية، وتحديد التشريعات والحلول الممكنة ذات الصلة بالسياسات؛
- إطلاع البرلمانين الشباب على التقدم المحرز في تنفيذ حملة الاتحاد البرلماني الدولي "أنا أقول نعم للشباب في البرلمان!";
- توفير منبر للبرلمانين الشباب لتبادل الممارسات الجيدة والسياسات بشأن تمكين الشباب والمشاركة السياسية.

المنهجية

سيتم تنظيم جلسة الإحاطة الثالثة عبر الإنترنت لسلسلة التمكين للبرلمانين الشباب على شكل إحاطة يقدمها الخبراء حول تمكين الشباب والمشاركة السياسية. وسيعقب العروض التي يقدمها الخبراء نقاشاً بين البرلمانين الشباب يهدف إلى تبادل الممارسات الجيدة بشأن السياسات والتشريعات المتعلقة بتمكين الشباب والمشاركة السياسية.

وستتاح الترجمة الفورية باللغات الإنجليزية، والفرنسية، والعربية، والإسبانية.

التاريخ، والمكان الافتراضي، والوقت

ستعقد جلسة الإحاطة عبر الإنترنت على منصة زوم Zoom، في 12 آب/أغسطس 2022، من الساعة 13:00 ولغاية الساعة 15:00 بتوقيت وسط أوروبا الصيفي (توقيت جنيف)

[رابط التسجيل: https://us06web.zoom.us/meeting/register/tZlud-2vpjIoG9PZCJlil2LTCmYEqD0LI4a8](https://us06web.zoom.us/meeting/register/tZlud-2vpjIoG9PZCJlil2LTCmYEqD0LI4a8)





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

IPU's Empowerment Series for young parliamentarians Youth Empowerment and Political Participation *Third online briefing for young parliamentarians*

Concept note

Context and rationale

Just over ten years ago, IPU Member Parliaments adopted a landmark [resolution](#) on youth participation in the democratic process, declaring that achieving meaningful democracy requires the full and active participation of young people and youth organizations in democratic processes at the local, national, regional and international levels.

Despite this clear political commitment, parliaments from around the world have made limited progress in its implementation. The level of youth representation in parliament, as measured regularly by the IPU, remains low. Half the world's population is under 30, while only 2.6% of MPs globally represent this age group. Thirty-seven per cent of parliamentary chambers do not have any young MPs under 30. Young people are among the most impacted by today's critical issues, such as the economic impact of the COVID-19 pandemic, climate change and new technologies. Yet they are among those most absent from the political institutions that are supposed to represent them. Much greater political mobilization is needed to allow more young people to take their rightful places at decision-making tables.

To address this gap in youth representation, in spring 2021, the IPU launched the [I Say Yes to Youth in Parliament!](#) campaign calling on parliaments to take action to increase the number of young women and men MPs. The campaign invites changemakers to redouble their efforts to enhance youth participation in parliaments all around the world.

To shed light on these issues of concern and mobilize young parliamentarians on solutions from a policy-making perspective, the IPU is organizing the third online briefing of its Empowerment Series for young parliamentarians on youth empowerment and political participation, on the occasion of International Youth Day.

Objectives

The aims of the online briefing on youth empowerment and political participation are to:

- Raise awareness among young parliamentarians on youth empowerment and political participation;
- Take stock of advances made and challenges faced in terms of youth empowerment and political participation, and identify possible legislation and policy related solutions;
- Inform young parliamentarians about the progress made with the implementation of the IPU's *I Say Yes to Youth in Parliament!* campaign;
- Offer a platform for young parliamentarians to share good practices and policies on youth empowerment and political participation.

Methodology

The third online briefing of the Empowerment Series for young parliamentarians will be organized in the form of a briefing by experts on youth empowerment and political participation. It will be followed by a discussion among young MPs aimed at sharing good practices on policies and legislation on youth empowerment and political participation.

Simultaneous interpretation will be available in English, French, Arabic and Spanish.

Date, virtual venue and time

The online briefing will take place on Zoom, on 12 August 2022, from 13:00 to 15:00 CEST (Geneva time).

Registration link

<https://us06web.zoom.us/meeting/register/tZlud-2vpjloG9PZCJIi2LTCmYEgD0Ll4a8>